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حِیمِ  حْمَنِ الرَّ ِ الرَّ  بسِْمِ �َّ

وَامًافَقوُا لمَْ یسُْرِفوُا وَلمَْ یَقْترُُوا وَكَانَ بَیْنَ ذلَِكَ قَ وَالَّذِینَ إذِاَ أنَْ   
              :قاَلَ رَسُولُ ّ�ِ صَلَّي ّ�ُ عَلیَْھِ وَسَلَّمَ 

حَةُ وَالْفَرَاغُ   نعِْمَتاَنِ مَغْبوُنٌ فیِھِمَا كَثیِرٌ مِنَ النَّاسِ: الصِّ
  

      
ALLAH’IN SEVMEDİĞİ DAVRANIŞ: İSRAF 

 
Muhterem Müslümanlar! 

 
İsraf, insanın sahip bulunduğu nimetleri gereksiz 

ve aşırı tüketmesi demektir. İslâm, insanoğlunun yeme, 
içme ve harcama konusunda dengeli davranmasını 
istemiştir. Bir âyette, Yiyiniz, içiniz, fakat israf etmeyiniz. 
Çünkü Allah israf edenleri sevmez"(1) buyrularak israf 
yasaklanmış; başka bir âyette de, Eli sıkı olma; büsbütün 
eli açık da olma. Sonra kınanır, (kaybettiklerinin) hasretini 
çeker durursun.(2) buyrulmak suretiyle hem israftan, hem 
de cimrilikten kaçınılması öğütlenerek dengeli 
davranılması istenmiştir. Cimrilik, kişinin nefsini meşru 
olan şeylerden yararlanmaktan mahrum bırakmasıdır. İsraf 
ise gereğinden fazla harcama ve tüketimde aşırı gitmektir. 
İsraf, fert, aile ve toplum hayatında onulmaz yaralar açar 
ve toplumsal bozulma ve çürümeye götürür.  
 

Bir Müslüman dünya üzerindeki maddî ve mânevî 
imkân ve nimetleri kendisine emanet edildiği bilinciyle 
tüketmeli, bu nimetler üzerinde kendisinin olduğu kadar 
toplumun da hakkı bulunduğunu unutmamalıdır.  

 
Hutbemin başında okuduğum ayet-i kerime’de 

Yüce Rabbimiz mü’minlerin güzel vasıflarını belirtirken 
şöyle buyurmaktadır : ‘’ O iyi kullar, harcama yaptıkları 
zaman ne saçıp savururlar ne de cimrilik ederler; 
harcamaları bu ikisi arasında makul bir dengeye göre 
olur.’’(3) 
 

Aziz Müslümanlar! 
Mü’minin her işi hayırlıdır, güzeldir, faydalıdır. Şu 

halde Cenâb-ı Allah’ın lütfu ile verilen nimetleri, gerek 
kendimiz kullanırken ve gerekse başkalarının istifadesine 
sunarken israf etmemeye dikkat etmeliyiz. Çünkü Kur’an-ı 
Kerîm’de Rabbimiz ‘’Akrabaya, yoksula ve yolcuya 
hakkını ver. Gereksiz yere de saçıp savurma. Çünkü 
savurganlar şeytanların dostlarıdır. Şeytan da rabbine 
karşı çok nankördür.’’[4] belirtmektedir. 
 

Yüce Rabbimiz, insanoğluna sorumluluklar 
yüklemiş, hem de ona büyük nimetler vermiştir. Gökte ve 
yerde bulunanları onun istifadesine sunmuş, ama bu 
nimetlerin israf edilip edilmediği ile ilgili de imtihana tabi 
tutulacağını haber vermiştir.  
 
 
 

 
Ne yazık ki millet olarak israftan kaçınabildiğimiz 

söylenemez. Özellikle, çöpe atılan ekmeklerden tutun da 
kamu malları, doğal kaynaklar, elektrik, su ve zaman gibi 
sayısız değerlerimizi israf etmekteyiz. Hâlbuki yeryüzünde 
hiçbir kaynak ve imkân sınırsız değildir. Günümüzde 
bunların değeri, daha da artmıştır.  

Peygamber Efendimiz (s.a.v)’in bir akarsudan 
abdest alırken bile israf edilmemesi yönündeki öğütleri (6), 
bunun ne kadar anlamlı olduğu asrımızda çok daha iyi 
anlaşılmaktadır. 
 

Şüphesiz israf sadece mal ya da servet alanında 
değil her türlü nimetin kullanılmasında söz konusudur. 
Hutbemin başında okumuş olduğum hadis-i şerifte 
Peygamber Efendimiz (s.a.v) özellikle iki nimetin israf 
edilmemesini konusunda bizleri şu şekilde uyarıyor : ‘’ İki 
nimet vardır ki insanların çoğu onlar (ı değerlendirme) 
hususunda aldanmıştır: Sağlık ve boş vakit. ‘’(5) 
Rabbimizin bu iki ikramının verimli kullanılmasını 
öğütlenmesi, hiç kuşkusuz diğer pek çok nimeti elde 
etmenin bu ikisine bağlı olmasıyla ilgilidir. 
 

Aziz Cemaat! 
 

İsrafından en çok kaçınmamız gereken değerlerin 
başında “zaman” gelir. Akıp giden zamanın geri 
getirilmesinin asla mümkün olmadığını biliriz. Aslında 
Cenâb-ı Hakkın bahşettiği görünen ve görünmeyen bütün 
imkânlar aynı zamanda birer imtihan konusudur. Bunların 
israf edilmesi büyük bir vebaldir. Bunun için 
harcamalarımızda ölçülü olmak, ülke kaynaklarını dikkatli 
kullanmak, verimli alanlarda değerlendirmek, hem dinî 
hem de millî bir görevdir. Yarınlarımızın huzur ve rahatı 
için fert ve millet olarak iktisatlı davranmak ve israfa 
sapmamak zorundayız. Çünkü israf, hem nimeti gerektiği 
yerde gerektiği ölçüde kullanmamak hem de Rezzak olan 
Allah’ın nimetlerine karşı saygısızlık ve nankörlüktür. Bu 
yüzden : ‘’Allah israf edenleri sevmez.’’ İktisatlı olmak 
ise, o nimetlere gösterilen fiilî bir saygı ve gerçek bir 
şükürdür.  
 

Şunu unutmayalım ki; Allah’ın sevgisi, her işinde 
ölçülü olanlaradır. O, müsrifleri sevmez.  

Hutbemi Peygamberlerin yanında mücadele veren Allah 
erlerinin şu güzel duası ile bitiriyorum: ‘Ey Rabbimiz! 
Günahlarımızı ve işimizdeki israfımızı (taşkınlığımızı ) 
bağışla’’(7) 
 

1-A'râf, 7/31 
2-İsrâ, 17/29 
3- Furkan, 25/67 
4- İsrâ, 17/26- 27 
5-Buhari, Rikak, 1 
6- İbn Mâce, “Tahâret”, 48; 
7-Al-i İmran 3/147 
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